社會工作系
Department of Social Work

一、必修科目Required Courses

616001
專題討論
４
必
(未定)

本課程在第一年，主要是探討社會工作的特定主題，關注於社會工作相關的各類議題與問題。第二年的課程設計則是針對學生的研究計畫提供協助，課程的焦點放在討論學生所選擇進行的研究計畫。學生被要求要執行一項個別的、結構完整的調查，包含研究計畫的問題界定、研究方法、資料分析等。

616001
Seminar on Professional
４
R
(not yet assigned)
       Social Work Issues
This course presents seminars for special topics in social work at the first-year level.  Attention is given to various issues and problems of special concern to social work. At the second-year level, this course is designed to assist students in preparing their research projects. The course will focus around discussion of students selected topics chosen for the research project. Students will conduct an individualized but structured investigation of problem definition, research methodologies and data analyses associated with research project.

616002
社會工作理論與實務
３
必
張麗珠、下
本課程旨在發展對社會工作「理論」與「意識形態」的了解，及其與社會工作實務（直接、間接）之間的連結。課程要求學生能從不同的觀點來評析蘊含支持社會工作實務的主要理論，而且能建構自己對社工實務的理論架構。

616002
Social Work:
３
R
Li-ju Jang ,Ｓ


Theory and Practice
This course aims to develop an understanding of ‘theory’ and ‘ideology’ and their connections to social work practice (direct and indirect).  Students are required to critically review major theories underpinning social work practice from various perspectives, and build their own theoretical framework for practice.

616003
高等社會統計
３
必
何華欽、下
本課程主要提供計量研究的進階知識。它能提供學生瞭解計量的研究的知識技術，並作為學習社會工作研究課程外的另一種選擇。此計量方法的典範將呈現令人讚嘆的計量方法。

616003
Advanced Statistics
３
Ｒ
Hua-Chin Ho,Ｓ

This course is intended to provide you with advanced knowledge of qualitative research. It is help students develop an understanding, knowledge, skills and comfort with qualitative research methods, as an additional alternative in social work research. The qualitative paradigm will be presented as complimentary to quantitative methods.

616004
社會工作研究法
３
必
趙善如、上
研究方法不論是在社會工作的實務發展及理論建構皆為一項重要的工具與能力。在研究方法第一階段，所探討的主要議題包含社會工作與研究、理論、概念與變項、問題與假設、質性與量化研究、實地研究與自然觀察、實驗設計、特殊研究方法、資料分析、論文寫作。在第二階段的研究方法將專注於如何執行研究以及相關問題的討論。

616004 
Social Work Research Methods
３
R

Shan-Ru Chao ,Ｆ
Research method is an important tool and skill for both practice development and theory building for social work. In section one , the main issues include: social work and research, theory、concept and variable, question and hypothesis , qualitative and quantities study. Field research and natural observation, experiment study, social research method, data analysis, and thesis writing. In section two, the topics focus on conducting a research process and question discussion.

616006
社會政策分析
３
必
王仕圖、上

本課程之目的乃讓學生瞭解社會政策。第一部分的焦點是探討社會政策模型式，我們將討論博奕理論，系統理論，精英理論和公共選擇理論。第二部份 探討政策實踐架構：技術、任務與行動。最後部分，探討一些相關的政策議題：社會保險，健康政策，公共救助政策，兒童、老人、身心障礙者福利服務，以及勞動雇用政策。

616006
Analysis of Social Policy
３
R
Shu-Twu Wang ,Ｆ

This course is designed for students to understand of social policy. The focus of the Part one is on the mode of social policy, we will discuss game theory, system theory, elite theory and public choice theory. In Part two, we will analysis of a policy-practice framework: skill, tasks, and action. Last Part, focus on some of the policy issues: social insurance, health policy, public assistance policy, social services for children the elderly, disabilities and employment policy. 

616007
社會工作實習
４
必
(未定)、上

此課程主要目的是使學生了解現今社會福利實務的現況，以及見習社福機構社會工作者的角色與工作內涵。課程進行方式︰學生至社會福利機構，了解社會福利機構的組織架構與服務內涵，以及進行決策的過程。然後由學生運用在校所學習的相關知識與技巧，實際為民眾提供服務。

616007
Social Work Practice
４
R
(not yet assigned) ,Ｆ

The aim of this course is to let students understand the current situation of social welfare services and learn about the roles and functions of social workers in social welfare institutions. The course will be conducted as follows: first, students joint to the social welfare institutions , and learn about the institutional structure and service nature of  organizations and the  decision-making process. Students can apply knowledge and skills they have learned at school to implement the public services. 

616008
碩士論文
6
必
(未定)

本課程提供碩士班學生在教師的指導下完成一項研究。學生必須針對論文委員會同意的主題執行原創性研究。有關論文準備、格式、組織、口試的細節可參考學位論文撰寫注意事項。

616008
Thesis 
６
R
(not yet assigned)

This course offers an opportunity for students to complete an individual research under the direction of faculty members while enrolled for a master’s degree.  Course involves an original investigation in a subject approved by the student’s Thesis committee.  Detailed information on the preparation, form, organization, and defense of the thesis is presented in the Guide for the Preparation and Submission of Theses.

二、選修科目Elective Courses

616009
社區照顧專題
３
選
馬長齡、上

由於人口及經濟因素的影響，使得社區照顧的議題日益受到重視。社區照顧的主要著眼是在家與在地的服務。社區照顧的發展歷史、照顧品質、服務對象、服務需求、政策與法規、整合觀點的探討與未來發展等議題皆為本學科的主要內涵。

616009
Seminar on Community Care    ３
Ｓ
Chunlin Mar ,Ｆ

Based on factors of population and economic influence, community care becomes an issue that got more attention than before. The main focus of community care includes care at home and care at place. This courses disuse the topics include: history development of community care, quality of care, service clients, needs of services, policies and regulations, integrate discussion and future development.

616010
社會工作服務品質管理專題
３
選
李聲吼、上

　　本課程介紹社會工作服務品質管理的概念、原則與實務。課程內容包括：服務的意義與概念、服務品質的意義與概念、服務品質的實踐。課程中也特別討論有關社會工作服務品質的實施策略。同時，本課程也提供同學提升服務品質管理實務技巧的機會。

616010  Seminar on Social Work
３
Ｓ
Shang-Hou Lee,Ｆ


Service Quality Management
The ideas, principles, and practices of service quality management in social work will be introduced in this course. The contents of course include: The meaning and concepts of service, meaning and concepts of service quality, practice of of service quality. Special attention is given to the strategies for service quality management in social work. Meanwhile, this course also provides students with the opportunity to develop practical skills in promoting service quality management.
616011
個案管理督導與評估
３
選
張麗玉、上

課程主要在於學習個案管理的相關技巧。目標在於:增進需要長期協助的案主之機能，並提升其支持網路，而且促進並確保連續照顧的服務範圍，使之成為有效的服務。主要的技巧有1.案主的確認和外尋，2.個人和家庭的研判及診斷，3.計畫和資源的確認，4.連結案主與所需資源，5.服務的執行與協調，6.服務輸送的監督，7.服務的倡導，8.評估。

616011
Case Management
３
Ｓ
Li-Yu Chang,Ｆ


and Evaluation

This course aims at learning case management and evaluation techniques including :1.the recognition and outreach of clients ; 2.the social diagnosis of individual and family ; 3.the confirmation of helping plan and resources ; 4.the connection of needed resources to the client ; 5.the execution of services and coordinations ; 6.the supervision of service delivery ; 7.advocation of services ; and8.evaluation. 

616012
婦女與社會政策        
３
選
趙善如、下

　　本課程之目的是提供一個女性主義的分析取向，讓學生瞭解社會政策如何關連到婦女福利與權益。相關的議題包括了：女性主義理論簡介、婦女和社會政策、貧窮婦女與工作訓練、母職與公共政策、社會安全與婦女權益。

616012
Women and Social Policy  
３
Ｓ
Shan-Ru Chao ,Ｓ

The purpose of this course is from A Feminist approach to help student understand social policy how to relate women welfare and rights. We design some topic as follow:Introduction of Feminism Theory ; Women and Social Welfare Theory ; Poor Women and Work Training ; Motherhood and Public Policy ; Social Security and Women's Rights.
616014
社會工作督導與諮詢
３
選
馬長齡、下

本課程之目的乃在介紹社會工作督導，使學生對社會工作督導有較深入之了解，因此，其內容包括如下：社會工作督導特質與問題、社會工作督導之內容、社會工作督導工作技巧與應用等，使學生獲得社會工作督導服務之基本知識與技能。
616014
Social Work Supervision
３
Ｓ
Chunlin Mar ,Ｓ
       and Consultation

The objective of this course is to introduce the different kinds of social work supervision. This course will make students to learn the whole picture of the social work supervision and its skills for the supervision. It covers the following topics: the problems of social work supervision; the contents of the social work supervision; skills of social work supervision and its application. It is expected that students will learn the basic knowledge and skills to do social work supervision in the professional social work society.

616015
勞動政策與福利專題
３
選
林宏陽、上

本課程勞動市場作為觀察對象，其議題包含國家、家庭與勞動市場、工會組織、就業與失業、全球化與國際勞工等效應，同時結合福利議題，探索政府及民間組織因應勞動條件改變下的勞工福利。

616015
Seminar on Labor Policy   
３
Ｓ
Hung-Yang, Lin ,Ｆ


and Welfare
This course focuses on labor market and its issues include state, family and labor market, union organization, employment and unemployment, globalization and international labor. This course also provides the student with the issue of welfare to discuss the labor condition and labor welfare.

616016 社會企業專題
３
選
王仕圖、上

本課程的主要目的是在介紹非營利組織從事商業運作的發展，非營利組織以商業經營為手段，如何提升其服務資源發展脈絡。本課程自首先社會企業的基本概念加以討論；其次探討社會經企業的經營特色；最後再從實證的案例進行討論。

616016 Seminar on Social Enterprise
３
Ｓ
Shu-Twu Wang ,Ｆ

The goal of the course is to introduce the rise of social entrepreneurship and emergence of social enterprises. In this context social enterprises may be found from the public sector, the private sector, and most importantly from the third sector, where business skills are progressively employed for enhancing organizational effectiveness. Finally, this course will introduce some cases and discuss the factors of success.

616017 非營利組織與管理
３
選
王仕圖、上
本課程的教學目標在提供學生瞭解非營利組織的特性，及其管理特質。介紹的主題包含國內外有關非營利組織的理論、人力資源管理、專業督導工作、及治理議題。本課程將有利於學生瞭解各個不同部門之間的關係，有助於學生未來進入非營利組織工作之際，加速對組織的瞭解。

616017
Nonprofit Organization      
３
Ｓ
Shu-Twu Wang ,Ｆ


Supervision and Management
This course provides students with an introduction of nonprofit organizations (NPOs) and understanding the different approaches with NPOs and management. The subjects include theories of NPOs, the development of Taiwan, human resources of NPOs, and managing the fund development process. Graduated student knowledge of NPOs is helpful to understand the relationships between government and civic society.

616018
社區評估與充權實務
３
選
李聲吼、上
社區評估與充權實務主要在探討如何增進社區的績效、並能夠自我提昇與永續經營。本學科的內涵包括：社區工作的主要議題、會務與財務管理、方案的規劃與執行、創新與發展、需求與自我評估、志願服務訓練與發展、組織動員與組織經營。

616018
Community Evaluation and
３
Ｓ
Shang-Hou Lee,Ｆ


Empowerment Practice

This course focuses on discussing how to improve the effectiveness of community development; organization promotion and long-term management. The content of the course include: issues of community work, committee and finance management, program planning and implement, innovation and development, needs and self assessment, volunteer training and development, organization development and management.

616019
當代社會福利專題
３
選
林宏陽、下

本課程探討社會福利的歷史與哲學，並探討社會工作對社會福利機構的貢獻。本進階課程設計針對考慮將社會工作作為志業的學生，讓學生在瞭解社會福利體系後更能獲得專業的知識，並瞭解社工人員在社會中的角色。

616019
Seminar on Contemporary  
３
Ｓ
Hung-Yang, Lin,Ｓ


Social Welfare
This course examines the history and philosophy of Social Welfare and the contribution of social work to Social Welfare institutions. This course is designed to be an advanced course for students who are considering social work as a career. It is particularly designed for potential social work majors but students entering other helping professions will benefit from understanding the social welfare system and the role that social workers perform in social services in our society.
新增課程－災變管理與社會工作專題
　３  選　　　
張麗珠、上

此課程研討在災難發生後，災變社工實務上常見的議題，主要目的在於協助學生了解災變管理的理論基礎與災變社會工作者常面臨的議題並熟習所需的專業知能，期許能建構面對災變或危機處理時之專業抉擇力及督導災變社工的專業能力，同理災變社工的處境、謹守社工專業倫理、勇於承擔的態度。
Seminar on Risk Management 　　　　　　３  Ｓ　　　      　
  Li-ju Jang ,Ｆ

and Social Work
This course discusses common issues in the post-disaster period in social work practice. Its main purpose is to help students to have a better understanding of theories related to risk management and be familiar with required professional knowledge and skills of supervision. It also hopes to build up students’ capacity of decision making in times of need, even in times of crisis. Additionally, students are expected to cultivate empathy toward disaster social workers, keep codes of ethics, and committed attitude. 
新增課程－社會運用與倡導
　３  選　　　
林宏陽、下

社會正義、不同群體間的公平性，以及社會地位與生存條件之改善等，一直以來皆為直接與間接社會工作者所關注之議題。就此，其貢獻不僅止於透過案主個人之處遇來改善其生活條件；其意義甚且在於藉由影響社會政策之制定與修正方向來提升社會上每個個體的公平性與社會條件，進而達成社會公義。換言之，其係以鉅視之社會條件與整體公平性的增進，來提升微視個人之生活資源與生存條件。就此，本課程將以世界各國社會運動與社會倡導之發展以及社會運動理論為始，並進一步介紹各個領域的社會運動及議題之倡導，以讓接受社會工作專業訓練者熟悉社會議題倡導之技巧。如此一來，將能夠透過特定議題之倡議以提升社會教育之機會，進而增進整體社會成員之福祉。
Seminar on Advocacy and 　　　　　　　３
Ｓ　　　　
Hung-Yang, Lin,Ｓ

Social Movement

The achievement of social justice, the fulfilment of equality between different groups, and the improvement of social status and living conditions are always the issues that social policy researchers and social workers emphasise on. For a person who advocates social issues, it does not mean to improve single client’s status through treatments solely made for her or him; rather, it attempts to boost the well-beings and social justice of the whole population in a society or even for the human society as a whole. For this purpose, this course starts with the introduction of the development of social movement and advocacy in the world and discussion over the theories of social movement, and is followed by the advocacy of social issues among all the sphere of the society. In this way, the students with social work professions may equip skills to advocate social issues, and thus people are well informed as the issues are proposed and discussed in the public. At the end of the day, people’s well-beings are augmented through the course of social movement advocacy. 

新增課程－國際比較社會政策
　３  選　　　
林宏陽、下

本課程之主要目的為提昇修課者對於當代社會福利國家之興起、發展與挑戰之認識，以及深入探討不同類型福利國家之社會政策。其中，針對工業革命後各種社會風險所致之經濟不安全問題，又每每與勞動，或謂以勞動換取工資之資本主義結構，有關。就此，將由當代社會福利國家與社會政策研究之發展為引言，進而瞭解不同福利意識型態所引導之不同社會政策態樣。之後，則分別探討台灣社會安全制度之發展與現況，以及生產主義式福利國家、普遍主義式福利國家、統合主義式福利國家、自由主義式福利國家與南歐與拉丁美洲福利國家之社會政策。
Seminar on Comparative Social Policy　　　３  Ｓ　　
Hung-Yang, Lin,Ｓ

The main purpose of this course is to improve course takers’ knowledge about the initial, development and challenges of contemporary welfare states and thoroughly review and discuss the typology of welfare state and its social security systems. It is for sure that, particularly along with the transformation from agricultural to manufacturing industries, the income security of the population was closely related to employment, namely the ideology of capitalism which is characterised by exchanging wages with ones labouring. Accordingly, this course begins with the introduction of the development of welfare states and comparative studies on social security systems, which makes clear whether different welfare ideologies lead to different characteristics of social policy as well as procedure of social welfare administration. The rest of this course concentrates on the discussion over the development and current status of the social security system in Taiwan as well as that of different welfare regimes such as Productivist Welfare Capitalism, Universalism, Corporatism, Residualism and Southern Europe and Latin American models. 

新增課程－方案評估專題討論
　３  選　　　
王仕圖、下

方案評估是系統性地蒐集、分析相關問題與服務成效的方法。此課程主要目的是使學生提升方案設計與評估的能力，透過方案的規劃，並且培養計畫與執行方案之能力，同時具備對評估的規劃概念。課程內容有︰方案計畫與管理之意義、問題分析、需求評量、目標設定、服務處遇策略、資訊管理系統、預算管理、評估考核。
Seminar on Program Evaluation
  3    S          Shu-Twu Wang ,S
Program evaluation is a systemic method of for collecting, analyzing, and using information for answer questions of social problems and outcome of services. The aim of this course is to let students learn about the methods for designing and evaluating programs and promote students’ ability of designing and implementing programs. The course also let students have the concepts of evaluation. It includes the meaning of program design and management, problem analysis, needs assessment, goal setting, service intervention strategies, information management system, budget management, and evaluation.
616020
社會支持網絡評量與處遇
３
選
張麗玉、上

社會支持結網絡是瞭解社會問題的基本方法，網絡研究可以連結個人、組織、利益團體與國家等不同面向，透過其關係結構的分析，可以瞭解各類資源、行為及社會變遷的渠道。同時可評量機構資源整合的效果，以作為未來對服務對象的處遇依據。

616020
Social Support Networks:   
３
Ｓ
Li-Yu Chang,Ｆ

Assessment and Intervention
Social Support network is a way to understand fundamental social questions.  Network analysts study the relations linking persons, organizations, interest groups, states, etc.  They analyze the structure of these relations, and they study how such structures allocate scarce resources, constrain behavior, and channel social change.

616021 人類行為與社會工作實務 
３
選
陳金英、上

本課程旨在瞭解社會實務過程中案主或相關人員之行為及心理異常問題。透過相關之理論、研究以及治療層面之研讀，瞭解人類行為與社會環境互動過程中產生之困難、痛苦而表現在異常行為上之知識。社工實務工作者得以從課程中認識相關精神疾病、人格障礙、自殺問題、心理社會因素產生之身體型病患、物質關聯疾病、記憶認知功能的疾患。

616021 
Human Behavior
３
Ｓ
Jin-Ying Chen ,Ｆ


and Social Work Practice
This course aims at studying abnormal psychology to understand these disturbed psychological and behavioral problems of the painful clients in social work practice.  The course will be covering various mental diseases and disorders, the origins and influence of physical, psychological, and social factors. The students will be equipped with the knowledge in understanding clients’ sufferings.

616022
家庭暴力專題
３
選
趙善如、上

本課程檢視家庭暴力領域的理論、研究、介入策略，以及各式議題。課程內容包含家暴的社會問題、動力、普及率、結果、研究議題、媒體呈現家暴，以及目前家庭暴力的防治政策。

616022
Seminar on Domestic Violence
３
Ｓ

Shan-Ru Chao ,Ｆ
This course examines theory, research, intervention strategies and the different topics in the filed of domestic violence.  Course covers the domestic violence as a social problem, its dynamics, prevalence, outcomes, research issues, how the media present domestic violence, and contemporary domestic violence policy on prevention and intervention.

616023
身心障礙福利服務專題      ３
選
馬長齡、上

這門課程的目的是介紹各種有關身心障礙福利規劃方案。第一部份是提供一個國際性觀點，討論最近身心障礙立法的發展，並且比較不同國家在日托照顧、學校體系、健康和社會福利服務提供上的差異。第二部分，探討社會變遷所引發新的需求，以及為身心障礙者發展新的服務規劃。

616023
Seminar on Social Welfare     ３
Ｓ
Chunlin Mar ,Ｆ
       Services for People with Disabilities

The purpose of this course is to introduce the various planning program for disability welfare. The Part one is provide an international perspective, discuss recent legislative development and compare national variations give rise to differences in the solutions that are offered, in day care provision, the school systems, health and social services. The second part, we discuss the social change in creating new need and planning of new services for the disability.

616024 鄉村社區社會工作
３
選
李聲吼、下

鄉村社區社會工作的內涵主要在探討如何在鄉村與偏遠社區進行社會福利與社會工作。主要內容包含：鄉村社區社會工作的整體背景探討、以鄉村觀點進行社區創新與再造、社區工作的模式、鄉村社區社會工作的主要議題、鄉村社區研究的形態與主題、鄉村社區社會工作案例的討論。

616024 Rural Community Social Work 
３
Ｓ
Shang-Hou Lee ,Ｓ

The major content of rural community social work is focus on how to implement social welfare and social work in rural areas. The issues include, introduction of  overall context of rural practice, comprehensive community initiatives from rural perspective, community practice models, issues of rural community development, researches of rural community.

616025
長期照顧專題          
３
選
馬長齡、下

本課程介紹長期照顧的基本概念與取向。課程內容涵蓋如下討論議題：

1.何謂長期照顧？

2.長期照顧：興起與發展

3.長期照顧之組成

4.長期照顧體系的組織

5.長期照顧的社會資源管理

616025
Seminar on Long-term Care
３
Ｓ
Chunlin Mar ,Ｓ

This course is to introduce the basic idea and approach of long-term care. This course will cover the following topics: 

1.What is long-term care?

2.Long-term care: Its Emergence and development.

3.The components of long-term care

4.Organization of the long-term care system.
5.The Management of social Resources for long-term care.
616026 原住民政策與福利服務專題
３
選
李聲吼、下

我國因屬多元族群之社會，族群議題一直是社會工作者重要的關懷焦點。本課程將著重於一般政策及福利議題，從原住民一般行政、教育文化、福利服務、婦女政策、自治區、社區產業及醫療衛生等面向，以檢證我國原住民之相關政策。

616026
Seminar on the Policy of 
３
Ｓ
Shang-Hou Lee ,Ｓ

Aborigines and Welfare Issues
Taiwan is a society of multi ethnic group, and social work always concern the issues of ethnic group . This course will focus on the policy and welfare issues about aborigines, the issues include general administration, educational culture, welfare service, women policy, municipality, industry of community, and medical health. This course will promote the students understanding the policy of ethnic group and aborigines.

616028
貧窮專題研究
３
選
何華欽、上

本課程主要檢視導致貧窮的原因，以及政府消弭貧窮的角色與責任。課程中特別關注家庭結構、鄰居、勞動力市場條件如何造成貧窮的成因。

616028
Seminar on Poverty
３
Ｓ
Hua-Chin Ho,Ｆ
This course examines the nature and causes of poverty in Taiwan and the role of government in ameliorating poverty. Special attention id given to the importance of family structure, neighborhoods, and labor market conditions in determining the level and distribution of poverty. 

616029 充權社會工作
３
選
陳金英、上

本課程讓進階學生能針對個人與家庭提供使用充權取向的策略。學生將整合當代的實習模式去發展一個協同模式來關照案主、培養對性別文化差異的敏感度、並注重人際間的、情境的、社會的變化與脈動。

616029
Empowerment Social Work
３
Ｓ
Jin-Ying Chen ,Ｆ

This course advances students’ abilities to implement empowerment-oriented strategies with individuals and families. Students will integrate contemporary practice models to develop a collaborative approach focused on client strengths, sensitive to cultural and gender diversity, and centered in interpersonal, situational, organizational, and social change. 

616030
質性研究
３
選
趙善如、上

本課程介紹研究典範與歷史發展，瞭解不同類型的質性研究及其在國內的應用，熟悉質性研究設計、資料分析撰寫的流程以及探討質化研究衍生的相關議題。冀望從文獻的閱讀與討論當中以及經由分析、檢視各類質性研究報告的過程以獲致對質性研究更進一步的認識與瞭解。

616030
Qualitative Research
３
Ｓ
Shan-Ru Chao ,Ｆ

The aim of this course is to introduce the research paradigm and development history among qualitative research. The issues include different studies of social sciences disciplines. From the readings and discussion, this course will help students to understand the process of qualitative research.

616031
高齡社會與福利服務專題
３
選
馬長齡、上

本課程目的是讓學生瞭解老人社會支持的網絡，並幫助老人生活自立與有目的的過活。在理論與實務的結合下，讓學生更瞭解照顧服務體系的議題與問題。

616031
Seminar on Aging Society    
３
Ｓ
Chunlin Mar ,Ｆ

and Welfare Services
The purpose of this course is to introduce students to the programs that form a network of support for the elderly and assist them in living independently and purposefully. By combining both theory and practice, the course will allow students to better understand the issues and problems related to the continuum of care and prepare them to offer their services in any of the programs that form the aging network.

616033
多元文化社會工作實務
３
選
趙善如、下

本課程探討社會工作實務者對多元文化之省思議題，包含1.瞭解所處的文化背景是如何影響想法及行為，2.確認自己的基本假設，特別是對不同文化、種族、性別、階級、宗教及性傾向的當事人，3.自己目前文化的理解從何而來？4.留意不同背景族群所出現的共同點，5.保持多元文化的觀點於實務工作中。

616033
Multiculturalism in     
３
Ｓ
Shan-Ru Chao ,Ｓ

Social Work Practice
This course explores some multicultural themes in social work practice which includes: 1.the understanding of one’s culture and how the influence occurs; 2.reflective thinking of one’s basic assumptions toward various cultures races, gender, classes and religions ; 3.the recognition of the commonness emerged from differences; 4.the application of multicultural perspective in practice.
新增課程－性別與社會政策專題
　３  選　　　
趙善如、上

本課程主要目的是強化學生對於性別的敏感度，以及在執行與擬定社會政策能夠有性別多元平等的考量。課程主要內容包括了性別概念與形成、性別平等機制，以及性別與各面向社會政策之間的關係，如權力、決策與影響力；就業、經濟與福利；人口、婚姻與家庭；教與、文化與媒體；人身安全與司法；健康、醫療與照顧；環境、能源與科技。另外，也會進一步討論有關性別相關之指數，如「性別發展指數（GDI）」、「性別權力測度（GEM）」、「性別不平等指數（GII）」。
Seminar on Gender Issures and Social Policy
３   Ｓ
Shan-Ru Chao ,Ｆ

This course mainly aims at strengthening students’ sensitivity of gender, and cultivating their abilities of considering gender diversity and equality when implementing and formulating social policies. Primary course contents include gender concept and formation, gender equality mechanism, as well as relationships between gender and various social policies, such as power, decision making and influence; employment, economy and well being; population, marriage and family; education, culture and media; personal safety and judiciary; health, medical treatment and care; environment, energy and technology. In addition, gender relevant indexes will be further discussed, such as “Gender-related Development Index (GDI)”, “Gender Empowerment Measure (GEM)” and “Gender Inequality Index (GII)”. 

新增課程－物質濫用與醫務專題
　３  選　　　
張麗玉、下

本課程主要探究物質濫用與醫療議題等社會工作之重要議題，從現況與發展來論述，再申請物質濫用與醫療議題等之理論模式與策略處遇模式與實務技能運用，並且對兩者之社會工作需要找出妥適對策，進而加強對物質濫用與醫療等社會工作實務運用與研究之探討。

Seminar on Drug Abuse and Medical Issues    ３  Ｓ　　　　　Li-Yu Chang,Ｓ

This course is to explore issues such as substance abuse and medical social work important issues, From the current situation and development, to discuss for substance abuse and other health issues at the theoretical model and strategy skills and practice, The substance abuse and medical social work important issues study the social appropriateness and need. Thus practices of substance abuse, medical social work important issues and other social work discuss and study for research.
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